
Na psychologii jen se znalostmi

Jakékoliv  obory  psychologie  jsou  vyhledávaným cílem 
mnoha čerstvých maturantů i ostatních studentů, kteří 
se  se  svým  původně  naplánovaným  studiem  minuli. 
Výsledkem  je  pak  velký  přetlak  při  přijímacích 
zkouškách. Školy to řeší různě. Buď jako v Brně nebo 
Plzni přenechají rozhodování na Sciu, nebo si třeba jako 
v v Olomouci nebo Praze tvoří síto sami. Buď jak buď, 

ani jedna možnost není snadná. O překonání bariéry jménem sciotesty jsme už psali, 
na  Univerzitě  Palackého  a  Univerzitě  Karlově  vás  čekají  jiné  zádrhely.  Především 
musíte  projít  dvoukolými  přijímačkami.  V prvním kole  vás  důkladně prozkoušejí  z 
vašich biologických vědomostí a ze základních znalostí o psychologii. V kole druhém 
vás čeká hloubková sonda do hlavních větví psychologického kmene. Pro zajímavost, 
co můžete čekat v Praze: a) Analýza videozáznamu mezilidské interakce. b) Rozhovor 
o  psychologických  souvislostech  mezilidské  interakce,  motivaci,  zájmech  a 
sebehodnocení předpokladů ke studiu. c) Rozhovor o přečtené odborné literatuře a 
odborných  aktivitách  uchazeče.  Žádná  legrace!  Podrobnosti  najdete  na 
http://psychologie.ff.cuni.cz/ a  http://www.psych.upol.cz/prijimacky/prijimacky-
index.html. Většinu z toho už ale asi víte, takže si radši přečtěte, co vám radí budoucí 
psycholožka.

Katka, Psychologie na Filozofické fakultě UK v Praze

1. Jaké byly vaše přijímací zkoušky?

Podle očekávání byly dost těžké a hlavně náročné na časový stres. Přijímačky měly 
část písemnou, která se skládala z otázek biologických či 
zsv, to podle vašeho výběru, vždy měly 33 otázek na 
9minut,  dále  část  psychologických  otázek,  která  měla 
98otázek  na  26  minut,  následně  byl  test  logických 
vztahů,  matematické  doplňování  řad  a  poté  co  nám 
posbírali testy jsme měli 20 minut na napsaní dvou esejí 
na  témata,  která  nám  zadali.  Jestliže  uspějete  u 
písemných přijímaček, čeká vás první ústní kolo, kde se vás budou převážně ptát na 
načtenou literaturu a odborné otázky.Jestliže prospějete i u tohoto kola putujete do 
druhého kola ústního, kde jsou otázky převážně motivační.A pak už jen čekejte na 
vytoužený dopis.....

2. Co všechno jste se na ně museli naučit?

Je třeba hodně číst, ale pak i u přijímaček vědět, co jsem četl a co v té knize bylo. 
Určitě nestačí znalosti ze střední školy. Je třeba mít určitě nějakou praxi z oboru, a to 
potvrzenou-na tu je kladen velký důraz...

3.  Od  kdy  jste  se  učili  a  z  jakých  materiálů?  Co  vám  při  přípravě  na 
přijímací zkoušky pomohlo? Máte pro zájemce o studium nějakou speciální 
radu nebo tip týkající se přijímaček?
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Četla  jsem  psychologickou  literaturu  již  když  jsem  se  rozhodla  pro  studium 
psychologie.  Pro  přehled  teorií  bych  doporučila  knížku  od  Drapely-Přehled  teorií 
osobnosti,  dále  pro  obecnou  psychologii  je  dobrá  Plháková-Učebnice  obecné 
psychologie  a  taky  Dějiny  psychologie  taky  od  ní,  pro  úplný  přehled  je  dobrá 
Psychologie  od  Atkinsonové,  určitě  Psychologický  slovník-Hartl,  a  pak  cokoliv  od 
Matějčka,  Šulové,  Mertina,  Čápa,  Mikšíka,  Křivohlavého,  Slaměníka,  Weisse, 
Nakonečného...Rozhodně bych nedoporučila si kupovat žádné otázky v knihkupectví, 
je v nich hodně chyb a ani neodpovídají realitě přijímaček. A tip k přijímačkám je mít 
hodně praxe, a buďte přirození:)

4. Jaká je skutečná realita vašeho studia oproti původním představám a 
očekáváním?
Musím se  přiznat  k  jistému zklamaní  z  hlediska  některých  přednášek,  ale  to  asi 
funguje na každé škole.  Očekávala  jsem větší  převedení  do praxe než jen samé 
biflování, ale to se asi taky změní až s dalšími ročníky...

5. Co vás na škole nejvíce baví?

Nejvíc  mě  baví  psychologická  metodologie,  ontogenetická  psychologie  a  určitě 
výběrové  přednášky,  které  si  můžeme  volit,  jako  například  Psychologie  výživy, 
Psychologie umění atd...

6. Co na škole musíte dělat, abyste ji úspěšně dostudovali?

Plnit  všechny  požadavky  zkoušejících  a  přednášejících,  čili  psát  ročníkové  práce, 
účastnit se výzkumných projektů, učit se a číst a samozřejmě chodit na přednášky..
7.  Jaká  je  náročnost  studia  vzhledem  k  možnosti  výkonu  brigády  při 
studiu?
Musím říct,  že  je  docela  těžké  stíhat  obojí,  ale  já  i  většina  lidí  u  nás  v ročníku 
brigádničí nebo dokonce pracuje.

8. Nabízí škola pomoc ohledně praxe v oboru? Jaké jsou vaše potenciální 
vyhlídky na budoucí zaměstnání po skončení  studia? Máte pocit,  že vás 
škola  na  vaše  vysněné  zaměstnání  dostatečně  připraví  nebo  se  učíte 
spoustu zbytečné teorie, kterou nikdy potřebovat nebudete?

Myslím, že škola mi dá do mé profese určitě nejvíc,  ale jako u každé pomáhající 
profese na sobě musíte pracovat i  mimo školu.  Chodit  na specializační  semináře, 
workshopy, sehnat si praxi, ve které uplatníte své znalosti ze školy. Určitě se najdou 
věci, které se mi zdají teď při studiu zbytečné, ale je těžké už nyní říct, že mi to nikdy 
na  nic  nebude.  Myslím,  že  škola  je  jen  začátek  při  realizaci  mého  vysněného 
povolání, že je třeba proto ještě hodně udělat. O práci nemám vůbec žádné obavy o 
jednooborové psychology je zájem v každém městě a teď se vstupem ČR do EU bude 
muset  mít  každá  škola  svého  psychologa,  čili  uplatnění  je  bezproblémové.

9. Jaké jsou největší  klady a zápory vaší školy, 
studia, oboru?



Klady jsou určitě v tom, že jsou na naši fakultě jistě odborníci na slovo vzatí, tím 
nechci říct, že na jiných psychologiích v republice nejsou. Ale jistě máme největší 
možnosti a příležitosti. To se týká samozřejmě i praxe v oboru. Naši přednášející jsou 
vstřícní ke studentům a snaží se nám ve všem pomoci. Zároveň bych však ocenila 
více prostoru pro studenty a jejich samostatné projekty,  více tvárnosti  a ne tolik 
konzervativnosti  v  učebních  plánech,  tím  myslím,  že  Platón  a  Aristoteles  by  se 
nemusel  pořád  omílat  dokola:(  více  volitelných  přednášek,  někdy  až  nesmyslné 
kladení  velkých  nároků  na  jazyky  a  asi  by  všichni  studenti  ocenili  dodržování 
konzultačních hodin:)


